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    گزارش
قرارداد 14ميلياردي 
کاپيتان اس�تقلال 
که بارها با توئيت هاي ضدنظام خبرساز شده است، 
لزوم شفافيت مالي براي جلوگيري از پرداخت چنين 
مبالغ نجومي به فوتباليس�ت ها بيشتر از گذشته 
احساس مي شود، به خصوص که مردم معتقدند براي 
مبارزه با فساد بايد رقم قرارداد فوتباليست ها که از 
بيت الم�ال پرداخ�ت مي ش�ود، منتش�ر ش�ود.

انتش��ار قرارداد 14 ميلياردي وري��ا غفوري در 
روزهاي اخير س��روصداي زيادي ب��ه پا کرده و 
بحث هاي مختلفي را بين موافق��ان و مخالفان 
افش��اي رقم قراردادهاي فوتباليس��ت ها به راه 
انداخته است. البته در اين بين برخي هم هستند 
که با نگاهي سياسي به حواش��ي ايجاد شده بر 
س��ر قرارداد کاپيتان آبي ها پرداخته اند و کاري 
به محرمانه ماندن يا رس��انه اي شدن قراردادها 
در فوتبال نداش��ته اند. با وجود اين انتش��ار نامه 
باش��گاه اس��تقلال به کميته اخلاق فدراسيون 
فوتبال در يک خبرگزاري سبب شده رقم واقعي 
قرارداد غفوري افش��ا و مشخص ش��ود که اين 
هافبک در دو سال، 14 ميليارد دريافتي خواهد 
داشت، رقمي س��نگين که انتقادهاي زيادي را 
متوجه مديران اس��تقلال کرده است، مديراني 
که بايد پاس��خ دهند چرا در س��الي که خيلي از 
باشگاه هاي در سطح اول فوتبال جهان با توجه 
به کاهش درآمد به دليل شيوع کرونا، رو به کم 
کردن دستمزدهاي بازيکنان آورده اند در ايران 
تيم هاي دولتي بايد قرارداد يک بازيکن را سه تا 

چهار برابر زياد کنند.
  شفاف سازي نباشد، فساد غوغا مي کند

افش��اي دس��تمزد نجومي کاپيتان استقلال در 
شرايطي است که سال هاست قراردادها در فوتبال 
محرمانه تلقي مي شود و نه فدراسيون فوتبال و 
نه باشگاه ها علاقه اي به انتش��ار قراردادهايي که 
با بازيکنان امضا مي کنن��د، ندارند. اين در حالي 
است که در فوتبال جهان انتش��ار رقم قراردادها 
يک اصل پذيرفته ش��ده اس��ت و قدم مهمي در 
مسير شفافيت مالي باشگاه ها برداشته می شود، 
شفافيتي که مي تواند از سوءاستفاده ها و تخلفات 

جلوگيري کند. 
با وجود چنين اهميتي، در ايران اما تلاش��ي در 
زمينه شفاف سازي به خصوص در حيطه مسائل 
مالي در باش��گاه ها که اکثر آنها دولتي هستند 
و از بودجه عمومي کش��ور اس��تفاده مي کنند، 
صورت نمي گيرد. البته در اواخر دهه 80 سازمان 
ليگ در دستورالعملي به باشگاه ها از آنها ليست 
قراردادهاي بازيکنان را دريافت و آن را در سايت 
منتش��ر مي کرد، اما انتش��ار قراردادها بيشتر از 
دو سال طول نکش��يد و پرونده آن بايگاني شد 

و تا امروز همواره چه در فدراسيون فوتبال و چه 
در تيم هاي دولتي فوتب��ال، قراردادها محرمانه 
عنوان مي شود. مقاومت هايي که برابر شفافيت 
در فوتبال صورت مي گيرد در شرايطي است که 
همواره کساني که در فوتبال مسئوليت مي گيرند 
در صحبت هاي ش��ان بر ش��فافيت مالي تأکيد 
مي کنند، اما در عمل چني��ن اتفاقي نمي افتد و 
کمتر مديري بوده که خصوص��اً در حوزه مالي و 
قراردادهايي که امضا مي شود، خودش را در اتاق 
شيشه اي بگذارد و به صورت شفاف عملکرد مالي 

حوزه مديريتي اش را منتشر کند.
دوري از شفافيت مالي و برچسب محرمانه زدن بر 
قراردادهايي که در فوتبال دنيا محرمانه نيس��ت، 
فوتبال دولتي در ايران را با وضعيتي روبه رو کرده 
که فساد، دلالي و سوءاستفاده از بيت المال در آن 
بيداد مي کند و فوتبال را تبديل به يک حياط خلوت 
براي مديران و مربيان دلال نمايي کرده که با توجه 
به دوري از شفافيت مالي، دست به سوءاستفاده هاي 
زيادي در اين زمينه مي زنند و نکته قابل تأمل اينکه 

کسي هم از آنها پاسخ نمي خواهد.
  قرارداد نجومی خروجي عدم شفاف سازي

يکي از آخرين تخلفاتي که ريش��ه آن را در عدم 
شفافيت بايد جس��ت وجو کرد، همين ماجراي 
چند برابر شدن بدون توجيه و دليل قراردادهاي 
بازيکنان استقلال است. قراردادهايي که احمد 

س��عادتمند، مديرعام��ل س��ابق اس��تقلال در 
هفته هاي آخر حضورش آنها را امضا کرد. قرارداد 
وريا غفوري يکي از همان قراردادهاس��ت که به 
واسطه افشاي نامه باشگاه اس��تقلال به کميته 
اخلاق، رقم نجومي آن مش��خص شد. در حالي 
غفوري با اس��تقلال ب��راي امس��ال 2 ميليارد و 
200ميليون تومان و براي سال آينده 2ميليارد و 
700ميليون تومان قرارداد داشت که سعادتمند 
در تصميمي غيرقانوني که مصوبه هيئت مديره 
استقلال را هم نداشته است، قرارداد قبلي غفوري 
را باطل و قرارداد جديدي با کاپيتان اس��تقلال 
امضا کرد. طبق ق��رارداد جديد، رق��م دريافتی 
غفوري نزديک به سه برابر مي شود. قرارداد اين 
هافبک براي اين فصل به 6 ميليارد و براي فصل 
آينده ب��ه 8ميليارد افزايش پيدا  ک��رده!  آن هم 
فوتباليستي که چندين بار با توئيت هاي ضدنظام 
در شبکه هاي اجتماعي در انتقاد از افزايش فاصله 

طبقاتي حاشيه ساز شده است.
اين در صورتي است که هر س��ال اگر قراردادها 
ش��فاف منتش��ر مي ش��د، مدير دولت��ي مانند 
سعادتمند در يک اتاق شيشه اي قرار داشت و به 
خودش اجازه نمي داد بدون هيچ توجيه منطقي، 
قرارداد قبلي يک بازيکن مانند غفوري را باطل و 
قرارداد جديدش را چند برابر کند و هزينه هاي 

هنگفتي روي دوش بيت المال بگذارد.

البته نهادهاي نظارتي در ماه هاي اخير به ماجراي 
افزايش نجوم��ي قرارداد اس��تقلالي ها در زمان 
سعادتمند ورود پيدا کرده اند، اما به نظر مي رسد 
اين ورود نمايشي بوده و اراده اي براي اصلاح اين 
قراردادها و همچنين برخورد قضايي با مديران 

متخلفي مانند سعادتمند وجود ندارد.
  مطالبه مردمی برای انتشار قراردادها

با اين ح��ال براي جلوگي��ري از چني��ن بذل و 
بخش��ش هايي که از بيت المال توس��ط مديران 
دولتي در فوتبال صورت مي گيرد بايد شفافيت 
مالي در رأس برنامه های باش��گاه ها قرار بگيرد. 
يکي از مهم ترين فاکتورها در زمينه شفاف سازي 
انتشار رقم قراردادهاي بازيکنان است، مطالبه اي 
که ه��واداران فوتب��ال در نظرس��نجي يکي از 
خبرگزاري ها پس از افشاي قرارداد 14 ميلياردي 
غفوري درب��اره اينکه آيا موافق انتش��ار قرارداد 

فوتباليست ها هستند، بر آن تأکيد کرده اند.
»وقتی ک��ه تيم ها هن��وز خصوصی نيس��تند و از 
بيت المال و  جيب مردم براشون هزينه ميشه بايد 
شفاف سازی بشه،  رقم قراردها مشخص بشه تا فساد 
هم کم بشه، کاملًا موافقم« يا »100درصد موافقم 
چون پولش از جيب م��ن داره ميره و من بايد خبر 
داشته باشم که پولم کجا و چجوری خرج ميشه«، 
اينها تنها دو نمونه از واکنش هاي مردم به افشاي 

قراردادهاست که گوياي همه چيز است.
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 استارت آسمانخراش ها 
براي کاپ آسيا و المپيک

آسمانخراش های ايران اين روزها در حال برگزاری آخرين اردوی آماده سازی 
برای حضوری پرقدرت در پنجره سوم انتخابی کاپ آسيا و رقابت حساس 
سوم اسفند ماه با عربستان هستند. تمرينات تيم ملی بسکتبال ايران بعد از 
منفی شدن تست PCR هر 16 بازيکن و تمام اعضای کادر فنی تيم ملی 
بسکتبال به طور رسمی برای حضور پرقدرت آسمانخراش های ايران در 
پنجره سوم انتخابی کاپ آسيا آغاز شد. شاگردان شاهين طبع پنجره دوم 
مسابقات انتخابی کاپ آسيا 2021 را با دو بازی پرانتقاد و کسب يک پيروزی 
و يک شکست برابر عربستان و سوريه به پايان بردند. البته نبايد از ياد ببريم 
که مردان شاهين طبع به اين مسابقات با چشم تدارک جدي براي حضور در 

المپيک و رقابت با قدرت هاي برتر بسکتبال دنيا هم نگاه مي کنند.

حاشيه اي بر افشاي قرارداد 14 ميلياردي وريا غفوري با استقلال و درخواست مردم براي انتشار قرارداد فوتباليست ها

شفافيت پادزهر فساد در فوتبال

شیوا نوروزی

دنيا حيدري

بايرن – الاهلی مصر در جام جهانی باشگاه ها
شش گانه در انتظار باواریایی ها 

جام جهانی باشگاه ها اين فرصت را به باواريايی ها می دهد که افتخارات 
يک سال گذش��ته خود را تکميل کنند. هفدهمين دوره اين بازی ها 
در حال��ی در دوحه جري��ان دارد که قرار بود مس��ابقات در دس��امبر 
2020 برگزار شود، اما همه گيری کرونا اين اجازه را نداد تا برنامه فيفا 
دستخوش تغييرات شود. ورود بايرن به قطر و برگزاری بازی با الاهلی 
در نيمه نهايی، حال و هوای جام را تغيير داده است. الاهلی مصر قهرمان 
آفريقاس��ت و بعد از کناره گيری تيم اوکلند نيوزيلن��د با برتری مقابل 

الدحيل، حريف بايرن شد. 
    

شانس اول قهرمانی بدون هيچ چون و چرايی بايرن مونيخ است. حضور 
غول آلمان��ی در هر تورنمنت��ی کار را برای هر تيمی دش��وار می کند، 
مخصوصاً حالا که هانسی فليک و ش��اگردانش برای گرفتن ششمين 
جام خيز برداشته اند. در حقيقت همه چيز برای رسيدن به اين هدف 
مهياس��ت؛ باواريايی ها از هر نظر ش��رايط ايده آلی دارند و بعيد است 
که جام قهرمانی را تقديم رقبا کنن��د. مونيخی ها در بوندس ليگا مثل 
هميشه صدرنشين هستند و با هفت امتياز بيشتر نسبت به لايپزيش 
رده اول ليگ را در اختيار دارند. آنها با پنج برد متوالی در بوندس ليگا به 
قطر سفر کرده اند و بعد از برد مقابل هرتابرلين آماده بازی در ورزشگاه 
احمد بن علی هستند. اگرچه اين تيم توسط يک حريف ناشناخته از 
جام حذفی آلمان کنار رفته، اما اين دليل نمی شود که بازيکنان بايرن 

دست از تلاش بردارند. 
    

از وقتی فليک سکاندار بايرن شده، اتفاقات خوبی برای تيم اول آلمان 
رقم خورده است. بوندس ليگا، جام حذفی، سوپرکاپ آلمان، سوپرکاپ 
اروپا و ليگ قهرمانان پنج جامی هستند که باواريايی ها در سال 2020 
آنها را درو کردند. البته اگر جام جهانی باش��گاه ها نيز طبق برنامه در 
دسامبر برگزار شده بود، بايرن شش��مين جام را قبل از سال نو بالای 
س��ر می برد، ولی حالا به خاطر کرونا برنامه ها تغيير ک��رده و احتمالاً 
شش گانه بايرن در ماه فوريه محقق ش��ود. فليک اميدوار است بعد از 
بارسلونا، بايرن دومين تيمی باشد که شش جام را در يک سال بالای سر 
مي برد. با اينکه حساسيت در ليگ آلمان به اوج رسيده، بايرن به قطر 
آمده تا يک جام ديگر را به ويترين افتخاراتش اضافه کند. همين مسئله 
نيز کار را برای کادر فنی دشوار می کند. سفر طولانی و سخت به دوحه 
و همچنين رعايت پروتکل های بهداشتی از جمله سختی های حضور 
در جام جهانی باشگاه هاست. فليک اما به آينده تيمش اميدوار است: 
»می خواهيم شرايطی را ايجاد کنيم که تا حد ممکن فرصت بيشتری 
به بازيکنان برای حضور در ميدان برسد. کادر مربيگری در هفته های 
اخير تحت تأثير عملکرد بازيکنان قرار گرفته اس��ت. هدف ما کس��ب 
موفقيت است. بسيار متمرکز هستيم، اما لحظات مفرح و شيريني هم 
داريم. سفر به قطر برنامه را سنگين تر کرد و ما پروازی طولانی داشتيم. 
پنجمين پيروزی پياپی را در برلين به دست آورديم، بنابراين به بقيه 
تيم های بوندس ليگا اين پيام را ارسال کرديم که دوباره در مسير خود 
قرار گرفته ايم.« سرمربی بايرن در ادامه از تصاحب ششمين جام گفت: 
»تيم، کادر مربيگری و باشگاه می خواهند عنوان قهرمانی را به دست 
آورند، البته همه ما می دانيم که اين کار آسان نيست. به دنبال ششمين 
عنوان قهرمانی در يک سال هستيم و بايرن مونيخ می تواند تاريخ ساز 
شود. من از همه چيز راضی نيستم و در چند مورد جزئی بايد پيشرفت 
کنيم. حذف ما از جام حذفی اگرچه تلخ بود، اما نکته مثبت اين است که 

ما زمان بيشتری برای تمرين کردن داريم.«
    

غلبه بر هرتابرلين اگرچه با بردی شکننده به دست آمد، اما بايرنی که 
عازم جام جهانی بود به شدت به آن نياز داش��ت. توماس مولر، ستاره 
مونيخی ها که در اين فصل 10 گل برای تيم محبوبش به ثمر رسانده 
است، کسب شش��مين جام را يک هدف بزرگ خواند: »قهرمانی اروپا 
در تابس��تان اين فرصت را نصيبمان کرد تا در جام جهانی باش��گاه ها 
حضور داشته باشيم. به چيزی جز قهرمانی فکر نمی کنيم و می خواهيم 
زنجيره افتخارات فصل گذش��ته را با يک قهرمانی ديگر تکميل کنيم 
و فاتح شش گانه ش��ويم. طبعاً به عنوان يک تيم اروپايی ما مدعی اول 
جام هستيم، ولی می خواهيم اين موضوع را فراموش کنيم و با قدرت 
در زمين حاضر شويم. بايرن باشگاهی جاه طلب است و با احترام به رقبا 

می خواهيم جام را بالای سر ببريم.«

گلزنی تا 40 سالگی
ستاره پرتغالی دست از گلزنی برنمی دارد. 
کريس��تيانو رونال��دو جمع��ه ش��ب 
36سالگی اش را جش��ن گرفت و با اينکه 
فوتباليس��ت ها در اين س��ن و سال ديگر 
کارايی سابق را ندارند، اما رونالدو در بازی 
تيمش با رم عکس اي��ن ادعا را ثابت کرد. 
درست يک روز بعد از تولد کريس، ديدار 
حساس يوونتوس – رم برگزار شد و زننده 
گل اول بانوی پير کسی نبود جز رونالدو. 
اين بيست و سومين گل کريس در 24 بازی بود که در اين فصل )در همه 
مسابقات( برای يوونتوس انجام داده اس��ت. او مثل يک جوان 20ساله 
تشنه گلزنی است و آمادگی بدنی اش آنقدر بالاست که جيووانی مائوری، 
مربی فيتنس معتقد است رونالدو تا 40 سالگی هم می تواند بازی کند 
و گل بزند. به قول کريس��تين ويری تيمی که رونالدو را در اختيار دارد 
هميشه بازی ها را با يک گل زده آغاز می کند. شايد اين ادعا خيلی دقيق 
و حرفه ای به نظر نرس��د، اما در عالم واقعيت برنده پنج توپ طلا برای 
باز کردن دروازه حريف در تورين فقط به 13 دقيقه زمان نياز داشت. او 
گل هايش را خيلی راحت و ساده به ثمر می رس��اند و بايد پذيرفت که 
رونالدو يک استثناست. اگر يووه، رونالدو را نداشت قطعاً نمی توانست با 
شکست رم به رده سوم صعود کند و دوباره در جمع مدعيان اسکودتو 
قرار بگيرد، چراکه اين بازيکن در 17 بازی اين فصل سری آ به تنهايي 
16 گل برای راه راه پوشان به ثمر رسانده است. بانوی پير پيروزی در بازی 
رفت نيمه نهايی جام حذفی ايتاليا را هم مدي��ون بازيکن پرتغالی اش 
اس��ت. به رغم اينکه رونالدو قهرمانی های زي��ادی را در ليگ قهرمانان 
تجربه کرده، ولی از وقتی به تورين رفته تيمش تنها تا يک چهارم نهايی 
اين رقابت ها بالا آمده و خبری از جام نبوده است. يوونتوس بيش از اندازه 
به توانايی های فردی رونالدو وابسته ش��ده و اين مسئله به وضوح قابل 
مشاهده است، اما اين وابستگی به نفع کريس است تا CR7 رکوردهای 

زيادي را با سرعت بيشتر از خود به جا بگذارد.

2 سهميه دیگر کاراته را مي گيریم

المپيکي هاي ایران واکسينه مي شوند
توزيع واکسن بين ورزشکاران ش��رکت کننده در المپيک ژاپن يکي از      خبر
اصلي ترين دغدغه هاي کاروان هاي ورزشي شرکت کننده در المپيک سال 
آينده است. رضا صالحي اميري، رئيس کميته ملی المپيک کشورمان با اشاره به اينکه نگراني بابت اين 

موضوع وجود ندارد، گفت: »رئيس کميته المپيک ژاپن در نامه ای اعلام کرد المپيک برگزار 
می شود و هر نوع واکسنی که درخواست کنيم در اختيار ورزشکاران قرار مي دهند. کميته 
ملی المپيک ايران و ژاپن دو مرجع برگزارکننده المپيک هس��تند و رئيس کميته ملی 
المپيک ژاپن در نامه ای اعلام کرده که المپيک برگزار خواهد شد. همچنين گفته اند که هر 

نوع واکسنی را که درخواست کنيم در اختيار ورزشکاران و کاروان ورزشی ما قرار خواهند داد که 
تا دو برابر ظرفيت می توانيم درخواست واکسن داش��ته باشيم. صحبت های بی اساس در روحيه 

ورزشکاران ما تأثير منفی مي گذارد و در بدترين شرايط ورزشکاران دو هفته قرنطينه می شوند و بعد 
از انجام تست های لازم المپيک بدون تماشاگر برگزار خواهد شد.«

ورزش جانبازان و معلولان يکي 
فريدون حسن

     بازتاب
از حوزه هايي است که پيشرفت و 
توس��عه آن در 42 سال گذشته 
يکي از افتخارات انقلاب اسلامي و کشورمان محسوب مي شود. 
کسب موفقيت هاي بزرگ بين المللي و قهرماني ها و مدال آوري هاي 
فوق تصور در طول تمام سال هاي گذشته مؤيد اين واقعيت ملموس 
است.  بدون هيچ شکي نقش مديريت ورزش جانبازان و معلولان 
در کسب اين افتخارات نقشي غيرقابل انکار و مؤثر بوده که مي تواند 
الگويي مناسب براي پيشرفت ورزش کشور در ساير حوزه ها باشد. 
در آستانه فرا رسيدن چهل و سومين بهار انقلاب اسلامي محمود 
خسروي وفا، رئيس کميته ملي پارالمپيک و رئيس سابق فدراسيون 
ورزش هاي جانبازان و معلولان که خود از جانبازان دفاع مقدس 
است  در خصوص اين پيشرفت ها و موفقيت ها مي گويد: »استفاده 
از کادر جوان و داشتن برنامه يکی از نقاط قوت ما بوده است. اگر در 
قالب برنامه پيش برويم، دچار مشکل نخواهيم شد. شرايط مالی 
الان خيلی خوب است. ما در حال حاضر بهترين شرايط را داريم. 
نمی خواهم شعار بدهم، کارکنان فدراسيون عموماً بچه های جوانی 

هستند که از تحصيلات عاليه برخوردارند. يک تيم منسجم در 
کميته پارالمپيک و فدراسيون جانبازان و معلولان آمده است. ما در 
ميدان های جهانی و مسائل ساختاری هم توانسته ايم حرف هاي 
زيادي برای گفتن داشته باشيم و موفق عمل کنيم.« خسروی وفا 
ادامه مي دهد: »تجربه نشان داده به مرور زمان اگر مديريت جوان 
را جايگزين مديران سابق نکنيد به مشکل خواهيد خورد. البته اين 
مسئله بايد با مديريت انجام شود. زمانی که ما از پارالمپيک ريو 
برگشتيم، مسابقاتی را در مشهد برگزار کرديم تا پوست اندازی 
کنيم. اگر دير بجنبيم، کار به مش��کل می   خورد. پول به تنهايي 
را هگشا نيست و حتماً بايد برنامه وجود داشته باشد.« رئيس کميته 
ملی پارالمپيک به تأثير کرونا بر پارالمپيک هم اش��اره و عنوان 
مي کند: »وقتی کرونا آمد، يک شوکی به همه وارد کرد، اما الان 
همه با آن کنار آمده اند. اميدوارم به نتايج مطلوبي برسيم. ما 54 
سهميه داريم و شرايط کسب مدالمان نگران کننده نيست. دست 
ما خالی نيست و بايد تلاش کنيم نسبت به پارالمپيک ريو پسرفت 
نکنيم. ورزشکاران ديگر ما بايد جای سيامند رحمان فقيد را بگيرند 

و بتوانند موفقيت های لازم را کسب کنند.«

 مديريت جوان و برنامه ريزي 
راز موفقيت ورزش جانبازان و معلولان

 خسروي وفا: 
همه چيز براي پارالمپيکي ها پول نيست

بانوان کاراته کاي 
حامد قهرماني

     چهره
اي��ران تاکنون 
موفق به کسب 
يک سهميه المپيک توکيو شده اند، سهميه اي 
که توسط حميده عباسعلي به دست آمده است. 

با اين حال سرمربي تيم ملي کاراته کشورمان 
معتقد است که بانوان شايسته ايران قادرند دو 
س��هميه ديگر حضور در بزرگ تري��ن آوردگاه 
ورزش جهان را کس��ب کنند. با شروع مرحله 
چهارم اردوي آماده سازي تيم ملي کاراته بانوان 
حالا س��ارا بهمنيار و رزيتا عليپور خود را آماده 
مي کنند تا با حضور در دو رقابت مهم، سهميه 
کاراته ايران را افزايش دهند. سمانه خوشقدم، 
سرمربي تيم ملي کشورمان مي گويد: »در نظر 
داريم تا 20 فروردين با توجه به حفظ اختلاف 
امتياز س��ارا بهمنيار با س��اير رقب��ا بتوانيم در 
رقابت های مراکش دومين سهميه تيمی خود را 
قطعی کنيم. اميدواريم که رزيتا عليپور هم در 
آخري��ن مرحل��ه گزينش��ي المپي��ک در 
ارديبهشت ماه آينده در فرانسه سومين 
سهميه  ما را به دست آورد.  کسب دو 
سهميه ديگر نشدنی نيست و من به 
اين موفقيت اميدوارم. از نظر امکانات 
حمايت ه��ای خوب��ی از طري��ق 
فدراسيون کاراته برای دختران و 
پس��ران لحاظ می شود تا با تيمی 
يکدست شاهد اتفاقات ارزشمند 
در کسب مدال های رنگارنگ در 

اين کارزار بزرگ باشيم.«

مارک دويل

  گل

 طلای مسابقات60 متر صربستان
 بر گردن بانوی ایرانی

فرزانه فصيحی، دونده سرعتی ايران در دو 60 متر مسابقات قهرمانی داخل 
سالن صربستان با ثبت رکورد 7/31 ثانيه به مقام قهرمانی دست يافت. 
بانوی دونده ايران که پاييز گذشته و در پی کسب رکوردهای جالب توجه 
در مسابقات مختلف صربستان موفق به عقد قرارداد با باشگاه باک اين کشور 
شده بود، پيش از اين هم در اين مسابقات توانست با ثبت زمان 7/30 ثانيه 
به مقام قهرمانی دست يابد. فصيحی همچنين در مسابقات دووميدانی 
باشگاه های کشور با ثبت زمان 11 ثانيه و 68 صدم ثانيه رکورد باشگاهی 

دو 100 متر را که پيش از اين در دست مريم طوسی بود، شکست.

با برنامه ریزی به سهميه المپيک نزدیک شدیم
اردوهای تيم ملی ژيمناس��تيک در حالی بعد از چن��د دوره آنلاين به 
صورت حضوری در قزوين برگزار شده است که عبدالله جامعی، ملی پوش 
ژيمناستيک صراحتاً می گويد که با برنامه ريزی های فدراسيون به کسب 
س��هميه المپيک توکيو نزديک ش��ده اند: »به خاطر مشکلات فراوان 
اقتصادی اعزام به مسابقات واقعاً سخت است، اما فدراسيون هميشه پای 
کار بوده و شرايط مناسبی را برای تيم ملی ايجاد کرده است. ضمن اينکه 
نتايج اين چند س��ال که نتيجه بها دادن به ژيمناست های جوان است، 
نشان از عملکرد موفق فدراسيونی دارد که با برنامه ريزی های مناسب 
کسب سهميه المپيک را قابل دسترس تر کرده است. اميدوارم در نهايت 

ژيمناستيک ايران بتواند سهميه المپيک توکيو را به دست آورد.«

 حمایت، شاخصه لازم جهش توليد 
داخلي در ورزش

توليدات داخلی، اين روزها در حوزه ورزش موفقيت های قابل توجهی به 
دست آورده، به طوری که طی هفته های اخير شاهد رونمايی از نخستين 
لباس تکواندو توليد داخلی، رونمايی از مدال ها و لباس های استاندارد توليد 
داخلی در ووشو و رونمايی از ساخت اولين قايق استاندارد دراگون بوت در 
ايران بوديم. در همين راس��تا امروز نيز قرار است کميته پارالمپيک طی 
نشست خبری خسروی وفا از تجهيزات توليد ملی کميته ملی پارالمپيک 
رونمايی کند. اتفاقی که می تواند بهانه خوبی باشد برای برداشتن گام های 

مهم در راستای حمايت از توليدات داخلی در عرصه ورزش.
عجيب نيس��ت اگر در گام نخس��ت تولي��دات داخلی به رغم داش��تن 
استانداردهای لازم، کيفيت توليدات خارجی را نداشته باشند، اما بدون 
شک حمايت از اين توليدات می تواند در بهتر شدن هرچه بيشتر کيفيت 
آنها و عدم نياز به استفاده از اجناس خارجی را تا حد زيادی کم کند. لازمه 
موفقيت در اين مس��ير اما حمايت همه جانبه جامعه ورزش از توليدات 
داخلی است، خصوصاً که اين بار داس��تان بها دادن به توليدات داخلی با 
موفقيت های مبتکران ايرانی در اين راستا نيز همراه شده است و در واقع با 
توجه به توليد مشابه خارجی لباس های تکواندو، ووشو و قايق دراگون بوتی 
که هر سه نيز استاندارهای لازم جهانی را دريافت کرده اند، بيش از آنکه 
چيزی شبيه به شعار باشد واقعيت توانمندی های جوانان ايرانی است که به 

عرصه ظهور رسيده و حالا برای جا افتادن نياز به حمايت دارد.
جدا از آنکه استفاده از تجهيزات استانداردی که در داخل توليد می شود به 
معنای کاهش خروج ارز است و صرفه جويی در هزينه ها، می تواند به معنای 
تشويق جوانان اين مرز و بوم برای شکوفايی استعدادهای شان در اين زمينه 
نيز باشد. البته به شرط آنکه عدم توجه به اين استعدادها به جای شکوفايی 
باعث از بين رفتن آن نشود تا همچنان در زمينه هايی که توانمندی لازم را 
داريم همواره محتاج تجهيزات ديگران باشيم و زمينه سازی در اين راستا به 
نوع نگرش وزارت ورزش، کميته ملی المپيک و از همه مهم تر فدراسيون های 
ورزشی برمی گردد که چطور از دستاوردهای جوانان ايرانی استقبال کنند 

که بتواند باعث تشويق و پيشرفت هرچه بيشتر و بهتر آنها شود.
البته استفاده از اين تجهيزات به طور مستقيم به توجه فدراسيون ها نيازمند 
است، از آن جهت که بها دادن به توليدات داخلی در تيم های ملی زمينه ساز 
تشويق تيم های باشگاهی برای قدم برداش��تن در اين مسير مي شود و 
همچنين تشويق توليد کنندگان داخلی برای ارائه کالاهايی باکيفيت بهتر. 
اما از سهم وزارت ورزش و کميته ملی المپيک در پيمودن موفقيت آميز 
اين مسير نيز نمی توان غافل بود، خصوصاً اينکه بر کسی پوشيده نيست که 
در بسياری از موارد اين سمبه پرزور دلالی هاست که باعث می شود کالاها 
و توليدات خارجی جای توليدات قابل قبول و باکيفيت داخلی را بگيرد. 
هرچند که در تمام موارد نمی توان اولويت استفاده از توليدات داخلی را 
در دس��تور کار قرار داد، اما در مواردی چون موفقيت های کسب شده در 
تکواندو، ووشو، قايقرانی و نظاير آن که توليدات داخلی استاندارهای لازم 
را کسب کرده اند وزارت ورزش و همچنين کميته ملی المپيک که همواره 
به اشکال مختلف حمايت های خود از جامعه ورزش را به اثبات رسانده  اند، 
می توانند با موظف کردن فدراسيون ها در برخی موارد به استفاده از توليدات 
داخلی، زمينه ساز موفقيت هرچه بيشتر در اين راستا شوند. ضمن اينکه 
جدا از اينگونه توصيه ها، وزارت ورزش و کميته ملی المپيک به واس��طه 
لابی ها و دسترسی هايی که دارند، می توانند در زمينه های پيشرفت هرچه 

بيشتر در امر توليدات داخلی تأثيرگذار باشند.
بعد از رونمايی از تک تک موفقيت هايی که طی هفته های اخير در رشته های 
مختلف از توليدات داخلی و توانمندی مبتکران ايرانی به عمل آمد، حالا 
رونمايی از تجهيزات ملی در کنفرانس خبری کميته پارالمپيک بهترين 
فرصت و بهانه برای زدن استارت حمايت از اينگونه تلاش ها برای بی نيازی، 
رسيدن به دانش لازم در توليدات تجهيزات ورزشی و شکوفايی از استعداد 
جوان های ايرانی است که می تواند در کنار تمام موفقيت های برشمرده 
شده، هزينه های جانبی ورزش را نيز تا حد بسيار زيادی کاهش دهد، آن 

هم در  اين شرايط اقتصادی که سختی آن بر کسی پوشيده نيست.


